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Popescu: Am anuntat ca suntem de principiu de acord si cu o plafonare a pretului la

energie, dar urmarita atent de ANRE

Avizul Ministerului Energiei la proiectul PSD privind plafonarea preturilor la energie este negativ, pentru

ca este inaplicabil, iar aceasta plafonare se face printr-o schema de ajutor de stat, ce trebuie aprobata de

Comisia Europeana, a declarat, miercuri, ministrul de resort, Virgil Popescu.

 

El a subliniat ca Executivul este de acord, de principiu, si cu o plafonare a preturilor, dar ar dori o plafonare

urmarita atent de Autoritatea de Reglementare în domeniul Energiei, care sa verifice ca achizitiile furnizorilor se

fac la cel mai mic cost din piata.

 

"Este în vigoare Ordonanta 118, aprobata în sedinta de Guvern de saptamâna trecuta, prin care propunem

compensarea cu 21 de bani a facturii la energie electrica si compensarea cu 25% din pretul gazului natural. Am

vazut proiectul initial al PSD si avizul ministerului este la fel ca avizul ANRE. Este un aviz negativ pentru ca

forma initiala era complet inaplicabila. Am vazut aseara si amendamentele care au fost pentru a îmbunatati. Nici

acestea nu sunt aplicabile. În plus, trebuie spus ca practic acoperirea pierderilor furnizorilor prin aceasta plafonare

se face printr-o schema de ajutor de stat. Orice schema de ajutor de stat trebuie, indiferent ca e buna sau ca e

proasta, dupa parerea noastra e proasta asa cum e scrisa acum, trebuie aprobata de Comisia Europeana. Nimeni din

Ministerul de Finante, fara aprobarea Comisiei Europene, nu va putea da drumul la plati", a afirmat Popescu la

Digi24.

 

Ministrul a subliniat ca, nepunând nicio conditie furnizorului sa cumpere energie electrica la cel mai mic pret din

piata, neurmarindu-l, lasând la latitudinea arbitrarului cumpararea energiei electrice, se poate ajunge la sume foarte

mari, care se vor vedea în factura oamenilor dupa cele sase luni de aplicare a acestei scheme.

 

"Noi am anuntat ca suntem de principiu de acord si cu o plafonare, dar am dori o plafonare a pretului urmarita

foarte atent de Autoritatea de Reglementare, care poate sa verifice achizitiile de energie electrica ale furnizorilor,

în asa fel încât ele sa fie la cel mai mic cost din piata, o plafonare la care sa dam oamenilor în plus si aceasta

compensare de 21 de bani si de 25% din factura", a explicat Virgil Popescu.

 

El a adaugat ca nu este de acord cu forma de acum a proiectului PSD privind plafonarea preturilor si ca îsi doreste

ca toate fortele politice din Parlament sa discute si sa ajunga la o formula care sa fie aplicabila si oamenii sa nu

sufere în aceasta iarna.

 

Totodata, ministrul Energiei a precizat ca OUG 118 nu are nevoie de nicio norma de aplicare, deoarece "nu ai ce

norme sa faci ca sa pui discount de 21 de bani în factura sau sa pui 25%".

 

"Nu are absolut nicio norma de aplicare, pentru ca nu necesita absolut nimic de pus în practica. Oamenii nu trebuie

sa se duca niciunde. Normele metodologice au fost aplicate pentru consumatorul vulnerabil, pentru ca acolo

oamenii care se încadreaza în acele plaje de venituri trebuie sa completeze mai multe formulare ca sa demonstreze

acest lucru. Aici vorbim de un consum care este între o grila minima si o grila maxima, care este direct în factura si

în consumul furnizorului", a mentionat ministrul Energiei.

 

Acesta a mai spus ca si reducerea TVA de la 19% la 5% poate fi o optiune, dar depinde de modul de abordare,

deoarece o reducere TVA pentru o anumita perioada presupune ulterior reintroducerea acesteia, deci cresterea

înapoi a facturii.

 

"Trebuie gândite foarte bine aceste lucruri. Pot fi orice variante luate în calcul, inclusiv reducerea TVA, daca acest
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lucru se dovedeste a fi viabil, dar nu trebuie uitat un lucru: ca o dupa o reducere a unei taxe este foarte greu sa o

pui înapoi si sa poata sa fie acceptata. Şi trebuie sa ne gândim ca dupa perioada de 6 luni trebuie sa ne gândim ce

vom face. De aceea metoda de compensare, de plafonare, pe care o vom folosi în perioada imediat urmatoare

trebuie sa ia în calcul si ce vom face dupa data de 31 martie, începând cu luna aprilie sau cu luna mai", a explicat

Popescu.

 

Pe de alta parte, ministrul a mai spus ca este evident ca trebuie luate masuri si în cazul IMM-urilor în privinta

preturilor a energie, dar, "din pacate Guvernul nu mai este un Guvern în plenitudinea tuturor fortelor" si nu mai

poate adopta ordonante, deci acest lucru se poate face numai în Parlament.

 

"Am înteles ca s-a depus aseara de colegii de la alt partid un proiect de lege pentru ajutor pentru IMM. Noi avem

aproape gata la minister forma de ajutor pentru IMM. O sa venim ori cu amendamente, ori la discutii. Cert este ca

în Parlament avem timp sa facem acest lucru în asa fel încât IMM-urile sa fie ajutate începând cu data de 1

noiembrie, daca între timp nu e investit un Guvern nou care sa poata da ordonante", a punctat Popescu.

 

Senatorul PSD Daniel Zamfir a initiat o lege privind plafonarea pretului final al energiei pentru sase luni si a

profitului furnizorilor la 5%, însa Autoritatea Nationala de Reglementare în Energie (ANRE) sustine ca acest lucru

nu poate fi aplicat fara acordul Comisiei Europene, fiind ajutor de stat.

 

Comisiile economice reunite din Parlament s-au întrunit miercuri pentru raportul final asupra legii.

 

"Propunem plafonarea pentru sase luni a pretului energiei, iar profitul furnizorilor sa fie de maximum 5%. Pretul

se va reduce la jumatate, 460 lei pe MWh la energie electrica - cât plateste si ministrul Energiei la curent, iar cel la

gaze cu mai mult de jumatate, va fi 135 lei plus TVA, azi e 300-350, deci ca atare se va reduce mai mult decât

dublu, ceea ce cred ca este o reducere semnificativa. Nu intervenim în piata, în schimb reasezam lucrurile, luam

banii de unde a existat un profit speculativ si îl ducem în zona consumatorilor casnici", a precizat Zamfir.

 

Dupa aceste sase luni, Guvernul poate stabili mai departe ce este de facut, dar acum în prag de iarna este

obligatoriu sa intervenim, a adaugat el.

 

Aceasta propunere de lege abroga OUG 118/2021 privind compensarea facturilor la energie, întrucât acea OUG

acorda o compensare de 25%, care nu este suficienta, sustine senatorul PSD. Diferenta dintre pretul platit de

consumatori si costurile furnizorilor va fi acoperita din bugetul de stat, din banii strânsi din supraimpozitarea

producatorilor de gaze.
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